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امام جمعه گرگان ضمن قدردانی از رئیس جمهور 
و وزیر اقتصاد در معرفی ابربدهکاران بانکی، گفت: 
بدهکاران بانکی خائن هستند و صرفاً معرفی آنها 
کافی نیست بلکه این افراد و همدستان آنها باید 

مجازات شوند.
 آیت الله ســید کاظم نورمفیدی ظهر دیروز در خطبه های 
عبادی سیاسی نماز جمعه گرگان اظهار کرد: رمضان نزد خداوند 
متعال ماه بزرگ و با احترامی است و روزه تکلیف خداوند است 
و باید انجام شــود اما خدای متعال کسی را مجبور به این کار 
نکرده است.وی با بیان اینکه گاهی اوقات برخی به طور علنی 
در خیابان ها اقدام به روزه خواری می کنند، افزود: روزه نگرفتن 
یک گناه شخصی است و آثار دنیوی و اخروی به دنبال دارد اما 

روزه خواری در ملاعام یک گناه بزرگ به شمار می رود.
امام جمعه گرگان با اشــاره به اینکه ادب اقتضا می کند که 
به احساسات مردم احترام گذاشته شود، تاکید کرد: اگر کسی  
شرایط روزه داری را ندارد و یا نمی خواهد روزه بگیرد باید از روزه 
خواری در ملاعام پرهیز کند و گناه این کار ۱۰۰ برابر بیشتر از 
روزه خواری پنهانی است و باعث جریحه دار شدن احساسات 
مومنان می شــود.نورمفیدی بر ضرورت انفاق و دستگیری از 
نیازمندان در ماه مهمانی خداوند تاکید کرد و یادآور شد: در ماه 

مبارک رمضان و در شرایط اقتصادی فعلی هر کسی هر مقداری 
که می تواند باید به نیازمندان کمک کند و این کار از بهترین 

کارها و عبادات به شمار می رود.

امام جمعه گرگان با قدردانی از دولت سیزدهم و اقدام رئیس 
جمهور در افشای نام ابربدهکاران بانکی، تصریح کرد: پول هایی 
که نزد بانک ها است برای مردم است و در حالی که این افراد 

تسهیلات زیادی را دریافت کردند اما برای پرداخت اقساط خود 
اقدام نکردند، این افراد خائن هســتند و با این اقدام خود شاید 
بانک های ما را به ورشکستگی بکشانند، این افراد تسهیلات 
کلان بانکی دریافت کردند و سالها است که این تسهیلات را 
پرداخت نکردند و ضرر مالی ســنگینی را به بانک ها و مردم 

تحمیل کردند.
نورمفیدی تاکید کرد: اقدام ابربدهکاران بانکی خیانت بود اما 
به طور قطع افرادی نیز در این خیانت دســت داشتند که همه 
این افراد باید مجازات شوند، خالی کردن بانک ها خیانت است 
و گیرندگان تسهیلات کلان و کسانی که راه را برای این افراد 
هموار کردند باید محاکمه شوند، معرفی نام ابربدهکاران بانکی 
جای قدردانی دارد اما صرفا  معرفی این افراد کافی نیست و باید 
مجازت شوند.وی به دیدار مسئولان کشور با مقام معظم رهبری 
اشــاره کرد و ابراز داشت: نگاه معظم له به مسائل کشور بسیار 
عمیق و اصولی اســت و بدنه  کارشناسی دولت باید به عمق 
مسائلی که رهبر انقلاب بیان می کند توجه کنند، مقام معظم 
رهبری به برنامه ریزی تاکید کردند و بر این مهم تاکید دارند که 

مسائل و سرنوشت کشور را به مذاکرات گره نزنیم.
هدررفت آب و نابودی خاک در کشاورزی سنتی

امام جمعه گــرگان با تاکید بر اینکه کشــور برنامه ریزی 

می خواهد و باید این برنامه ریزی براساس دانش و مسایل دانش 
بنیان باشد، خاطرنشان کرد: کشاورزی ما دانش بنیان نیست و 
سنتی است و در آن هم آب  هدر می رود و هم خاک ما ویران 
می شود، اگر کشاورزی دانش بنیان شود درآمدهای کشاورزان 

افزایش چندبرابری خواهد داشت.
نورمفیدی با بیان اینکه نقد منصفانه به مســئولان از دیگر 
موضوعاتی بود که مقام معظم رهبری مطرح کردند، افزود: نقد 
باید به گونه ای باشــد که مردم را ناامید نکند، امروز در شرایط 

سختی قرار داریم و کشور ما نیاز به امید دارد.
وی گفــت: مجلس شــورای اســلامی اعتبــاری را برای 
شرکت های دانش بنیان در نظر گرفته است و مسئولان باید به 
گونه ای برنامه ریزی کنند که  شرکت های حقیقی و متخصص 
در این حوزه از این تسهیلات بهره مند شوند تا بتوانند مشکلات 

کشور را برطرف کنند.
امام جمعه گرگان بر ضرورت استفاده حساب شده از ارزهای 
آزاد شده تاکید کرد و یادآور شد: برخی  از کشورها بدهی هایی 
به ما دارند و برای پرداخت آن ارزهایی به کشور می دهند و مقام 
معظم رهبری نیز در دیدار اخیر تاکید داشتند که این ارز نباید 
صرف واردات بی رویه شود و باید صرف مسائل بنیادین کشور 

شود و باید حساب شده از این ارزها استفاده کنیم.

امام جمعه گرگان:

ابربدهکاران بانکی و همدستان آنها مجازات شوند
 هشدار ایران به رژیم صهیونیستی

 در ارتباط با وقایع مسجدالاقصی
ســعید خطیب زاده ســخنگوی وزارت امور خارجه »تعرض بی شرمانه« 
صهیونیست ها در ماه مبارک رمضان به اماکن مقدس فلسطین و یورش به 
روزه داران و نمازگزاران در مسجدالاقصی را قویا محکوم و نسبت به »تداوم 
اقدامات وحشیانه و تروریستی اشغالگران در قدس و فلسطین اشغالی« 

هشدار داد.
به گزارش ایسنا، سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به ضرب و جرح نمازگزاران فلسطینی 
به دست نظامیان اشغالگر اظهار داشت، جنایات صهیونیست ها علیه مردم مظلوم فلسطین حاکی 
از ضعف روزافزون این رژیم اشغالگر می باشد که برای سرپوش گذاشتن بر آن، توان پوشالی 

خود را در برابر عده ای نمازگزار بی دفاع را به نمایش می گذارد.
خطیب زاده افزود، این جنایات که نقض آشکار حقوق بین الملل و حقوق بشر است، بیش از 
پیش نشان می دهد که خیانت برخی سران کشورهای اسلامی در عادی سازی روابط با رژیم  
جعلی صهیونیستی، به عادی ســازی رفتارهای این رژیمِ ذاتا خون ریز و بحران آفرین نمی 
انجامد، بلکه بر عکس، اقدامات ددمنشانه این رژیم در قبال فلسطینیان به دلیل پشت کردن 
برخی سران کشورهای اسلامی و عربی به آرمان فلسطین افزایش یافته، تا حدی که شاهد 
خشونت افسار گسیخته این رژیم آپارتاید و نژادپرست هستیم.  سخنگوی وزارت امور خارجه 
ضمن دعوت از دولت ها و سازمان های بین المللی به حمایت از مردم فلسطین و جلوگیری از 
تداوم جنایات صهیونیست ها در فلسطین، خواستار تحرک مردمی و ملت های مسلمان در 

حمایت از مسجد الاقصی شد.
خطیب زاده در پایان، پیامد اقدامات صهیونیست ها درقدس و فلسطین را متوجه این رژیم و 
حامیان منطقه ای و بین المللی آن دانست و خواستار واکنش صریح و فوری سازمان همکاری 

اسلامی و کشورهای مسلمان در حمایت از مسجد الاقصی شد.

با موافقت بانک مرکزی؛
 وام مسکن جوانان

 در تهران ۲ میلیاردی شد
با موافقت بانک مرکزی، حداقل مبلغ سپرده گذاری و سقف تسهیلات حساب 

پس انداز مسکن جوانان افزایش یافت.
به گزارش مهر، بانک مرکزی با افزایش حداقل مبلغ سپرده گذاری از ۲۰۰ به ۴۰۰ هزار تومان 
و افزایش سقف تسهیلات حساب وام مسکن جوانان از یک میلیارد تومان، ۸۵۰ و ۷۰۰ میلیون 
تومان تعیین شده برای سال ۱۴۰۰ به مبالغ ۲، ۱.۷ و ۱.۴ میلیارد تومان در سال ۱۴۰۱ به ترتیب 
در تهران، مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت و سایر مناطق شهری، برای 

حساب های افتتاحی سال ۱۴۰۱، موافقت کرد.
همچنین برخی از ضوابط و شرایط حساب پس انداز مسکن جوانان برای پرداخت تسهیلات 
از این محل برای سال جاری تغییر کرده که شامل تغییر تقسیم بندی مناطق جغرافیایی حساب 
جوانان به ترتیب از ســه منطقه »تهران«، »شهرهای بزرگ« و »سایر مناطق شهری« به 
»تهران«، »مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت« و »سایر مناطق شهری« 

است.
البته بانک مرکزی با درخواست بانک مسکن برای تجمیع تسهیلات مسکن از محل حساب 
صندوق پس انداز مســکن جوانان و اوراق گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن آن 
بانک در ســقف های مصوب هر یک از حساب های مزبور، با توجه به سیاست های کنونی 
دولت و مجلس شورای اسلامی مبنی بر تقویت ساخت مسکن )قانون جهش تولید مسکن( 

موافقت نکرده است.

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی:
خودروسازان به فکر تولید اقتصادی نیستند

امرالله امینی، بیان کرد: تا زمانی که خودروســازها به فکر تولید اقتصادی 
نباشند با هر نوســان قیمت ارز و یا یک تلاطم اقتصادی قیمت خودرو ها 

چندین برابر می شود.
به گزارش »نود اقتصادی«، امرالله امینی، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی: با توجه به 
اینکه تقریبا اکثریت بازار دردست دو خودروساز بزرگ است، تا زمانیکه این انحصار برداشته نشود، 
خودروسازان برای افزایش کیفیت و بهره وری اقدامی انجام نخواهند داد.وی بیان کرد: در حال 
حاضر شرکت های جاده مخصوص هزینه تولید بسیار بالایی دارند که با افزایش نهاده های تولید 
نیز این هزینه هر روز بیشتر می شود، بنابراین تا زمانی که آن ها به فکر تولید اقتصادی نباشند با 

هر نوسان قیمت ارز و یا یک تلاطم اقتصادی قیمت خودرو ها چندین برابر می شود.

شکایات خود را به وزارت بهداشت ارائه کنید
نباید افزایش قیمت »دارو« داشته باشیم

 مدیرکل دفتر بازرســی، ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات وزارت 
بهداشت گفت: بر اساس نظر وزیر بهداشت، نباید قیمت دارو افزایش پیدا 
کند و مردم شکایت های خودشان را می توانند به وزارت بهداشت ارائه کنند.
به گزارش ایلنا، علیرضا رحیم نیا با بیان این مطلب افزود: مردم می توانند شکایت های خود 
از افزایش قیمت دارو را به داخلی ۳ ســامانه ۱۹۰ اعلام کنند. به گــزارش وبدا، وی افزود: 
علاوه بر ســامانه ۱۹۰، مردم می توانند شکایت های خود از افزایش قیمت دارو به ویژه در 
دو سه ماه گذشته با اسم دارو ، داروخانه و نسخه خود را به در پیام رسان واتساپ به شماره 
۰۹۹۰۱۹۰۲۰۲۹ و یا ایمیل  behdasht.gov.ir@samane۱۹۰ ارســال کنند تا در 

اسرع وقت رسیدگی شود.

 اهدای ۳۵۹ هزار دُز واکسن آسترازنکا 
توسط ژاپن به ایران

سفارت ژاپن در تهران اعلام کرد : ۳۵۰ هزار دُز واکسن آسترازنکا اهدایی 
توســط ژاپن وارد ایران شده و دیروز جمعه ۲۶ فروردین ماه نیز محموله 

دیگری وارد ایران خواهد شد.
به گزارش ایسنا، ۳۵۰ هزار دُز واکسن آسترازنکا ساخت ژاپن وارد ایران شد و محموله دیگری 
به همین مقدار ۲۶ فروردین ماه به ایران خواهد رسید.این سومین باری است که ژاپن به ایران 
واکسن اهدا می کند و با ورود این دو محموله مقدار کل واکسن های اهدایی ژاپن به ایران به 

حدود ۴.۳ میلیون دُز می رسد.

 خودرو های دپو شده در پارکینگ 
به نام تحقق وعده تولید، روانه بازار نشود

موســوی گفت: منصفانه نیست که برای تحقق وعده تولید یک میلیون و 
۶۰۰ هزار خودرو در ســال، خودروهایی دپو شده در پارکینگ ها را مونتاژ و 

به بازار عرضه کنند.
عضو کمیســیون صنایع مجلس گفت: وزیر صمت تمام ظرفیتش را بر روی خودروسازی 

گذاشته درحالیکه امور حوزه های پتروشیمی، فولاد، سیمان و معادن معطل مانده است. 
وزیر صمت وعده داده که امســال حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار خودرو در کشــور تولید 
شود؛ به گفته آقای فاطمی امین، این وعده با افزایش تولید ۵۰۰ هزار خودرو نسبت به پارسال 
امکان پذیر اســت. برخی کارشناسان صنعت خودرو می گویند تولید یک میلیون و ۶۰۰ هزار 
 دستگاه خودرو امکان پذیر هست اما به علت مسائل مالی و بازار فروش، ظرفیت تحقق این وعده 

وجود ندارد. 
آقای فربد زاوه به خبرگزاری فارس گفته »افزایش ۶۰ درصدی تیراژ تولید در ســال ۱۴۰۱ 
نیازمند اضافه کردن حدود ۴۰ تا ۵۰ هزار میلیارد تومان به منابع مالی است که هم بازار قابلیت 

جذب آن را ندارد و هم توان تأمین مالی آن وجود ندارد.«
او اضافه کرده »کسی این محصولات را نمی خرد و خودروهای تولیدی حتی در بازار انحصاری 

کشور هم به سختی به فروش می رسد.«
تولید ۳ میلیون دســتگاه خودرو وعده ســید رضا فاطمی امین در زمان رأی اعتماد وزیران 
دولت ســیزدهم است؛ موضوعی که گفته می شود در سند چشــم انداز ۱۴۰۴ و در دهه ۸۰ 
هم به آن پرداخته شده و کارشناسانی هم گفته اند تحقق آن به زیرساخت هایی مانند تأمین 
به موقع قطعات نیاز دارد.در حالیکه نمایندگان مجلس از محقق نشدن وعده وزیر صمت برای 
حذف قرعه کشی انتقاد می کنند، معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت ۲۲ فروردین گفت که 

قرعه کشی خودرو در کشور به یکباره اتفاق نمی افتد.
آقای منطقی گفته »حذف قرعه کشی در طول سال تحقق خواهد یافت و مربوط به ابتدای 
ســال نیست؛ بلکه به مرور و با افزایش عرضه خودرو، تعادل در بازار عرضه و تقاضا به وجود 
می آید و هرچقدر به انتهای ســال نزدیک تر شویم، تعداد بیشتری از خودروها از قرعه کشی 

حذف می شوند.«
۲۴ اســفند پارسال یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس از تدوین طرح استیضاح 
وزیر صمت خبر داده بود, آقای سیاهکلی گفته بود تقاضای استیضاح فاطمی امین را به هیئت 
رئیسه مجلس ارائه می کند و »افزایش قیمت خودرو« اصلی ترین محور آن است. آقای موسوی 
ملکان هم در این باره گفته که نمایندگان منتقد وزیر صمت دولت سیزدهم، بر استیضاح آقای 

فاطمی امین اصرار دارند.

اخبار کوتاه 

 واردکنندگان نتوانستند ارز صادرکنندگان خشکبار را دریافت کنند

واردات موبایل های بالای ۶۰۰ دلار متوقف شد
رییس اتحادیه دستگاه های مخابراتی و ارتباطی گفت: سال 
گذشته مصوبه کارگروه هماهنگی سیاست های ارزی و تجاری 
مقرر کرد برای گوشی های بالای ۶۰۰ دلار، ارز حاصل از صادرات 
خشکبار به آنها تخصیص داده شود و از آنجایی که واردکنندگان 
تلفن همراه نتوانستند این ارز را از صادرکنندگان دریافت کنند 

شاهد گرانی ۵ تا ۶ میلیونی این گوشی ها در بازار هستیم.
مهدی محبی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به افزایش قیمت تلفن های همراه 
بالای ۶۰۰ دلار در بازار، گفت: ســال گذشــته مصوبه کارگروه هماهنگی 
سیاســت های ارزی و تجاری مقرر کرد برای گوشی های بالای ۶۰۰ دلار، 
ارز حاصل از صادرات خشــکبار به آنها تخصیص داده شود و از آنجایی  که 
واردکنندگان تلفن همراه نتوانستند این ارز از صادرکنندگان خشکبار دریافت 

کنند شاهد گرانی ۵ تا ۶ میلیونی این گوشی ها در بازار هستیم.
به گفته این فعال صنفی؛ واردات مدل Z و S ، N برند سامسونگ و تمام 

مدل های برند اپل که قیمت آنها بالای ۶۰۰ دلار است متوقف شده است.
وی ادامه داد: بازار گوشی های گران قیمت ناآرام و عرضه آنها در بازار کاهش 
پیدا کرده اســت و هر فروشــنده ای که این کالاهــا را دارد با افزایش ۲۰ تا 

۳۰ درصدی آن را در بازار عرضه می کند.رییس اتحادیه دستگاه های مخابراتی 
و ارتباطی با اشاره به بی تاثیری نوسان های نرخ ارز در بازار موبایل، خاطر نشان 
کرد: واردکنندگان موبایل برای واردات ارز نیمایی دریافت می کردند از این رو 
نوسان های نرخ ارز تاثیر چندانی در قیمت این کالاها نمی گذاشت و آنها برای 
حفظ تعادل بازار و پوشش نوسان های ارز از سود خود کم می کردند اما در وضع 

موجود واردکنندگان کالایی برای عرضه در بازار ندارند.
محبی در پاسخ به این پرسش که آیا در زمینه تامین دیگر مدل های موبایل 
نیز چالش داریم؟ گفت: در تامین تلفن همراه زیر ۶۰۰ دلار مشکلی نداریم اما 
باید بگویم افزایش نرخ موبایل های بالای ۶۰۰ دلار بر قیمت سایر موبایل های 
نیز تاثیر گذاشته است و قیمت این موبایل ها نیز در بازار روند صعودی به خود 
گرفته اند.وی در پایان تصریح کرد: تصمیمات یک شبه مسئولان در کشور 
باعث بر هم خوردن نظم بازار شــده است آنها خود نمی توانند ارز حاصل از 
صادرات را دریافت کنند آن را به گردن یک صنف دیگر می اندازند و اینگونه 

نظم بازار را از بین می برند.
افزایش نرخ موبایل در بازار

همچنین در این رابطه محمدرضا عالیان سخنگوی واردکنندگان موبایل و 

تبلت در گفت وگو با ایلنا، با اشاره فصلی بودن صادرات خشکبار، افزود: واردات 
موبایل در ماه های مختلف سال به میزان تقاضا بازار در نوسان  است اما ثبت 

سفارش و تخصیص ارز آن روزانه انجام می شود.
 وی با اشاره به لزوم حل شدن تضاد بین مدل ارز صادراتی و واردات موبایل، 
گفت: فرآیندهای وارداتی باید به گونه ای هدایت شوند که به بدنه صنف و در 
نهایت مصرف کنندگان کمترین آسیب وارد شود. دولت تصمیم می گیرد و یک 
شبه آن را اجرا می کند و هر میزان طرف مشورتی آنها بخش خصوصی باشد باز 

هم نمی توانیم تغییری در تصمیم گیری آنها ایجاد کنیم.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه بعد از تصویب این مصوبه هشدار افزایش 
نرخ موبایل داده شد، خاطر نشان کرد: اجرای این مصوبه تاثیر خود را بر قیمت  
موبایــل در بازار می گذارد چرا که میانگین فاصله ارز نیمایی و ارز آزاد حداقل 
۲۰ درصد است و این اختلاف قیمت در نهایت در بازار خرید و فروش خود را 
نشان می دهد.عالیان با اشاره به هوشمند بودن بازار، گفت: بعد از این مصوبه 
قیمت گوشی های بالای ۶۰۰ دلار در بازار افزایش ۲۰ درصدی را تجربه کرد. 
این افزایش نرخ در قیمت گوشــی های دیگر که  با ارز نیمایی وارد می شدند 
نیز تاثیر گذاشت شاید گفته شود که نباید در نرخ این گوشی ها شاهد تغییری 
 باشــیم اما باید بگویم بازار هوشمند است و هر تغییری در همه سطوح تاثیر 

می گذارد.
به گفته سخنگوی واردکنندگان موبایل و تبلت؛ روند واردات موبایل های بالای 

۶۰۰ دلاری از آنجایی که ارز آن تامین نشده متوقف شده است.
وی بازار موبایل بالای ۶۰۰ دلار را یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلاری دانست 
و افزود: حجم واردات و فروش این بازار بلاتکلیف مانده تا به مسئولان ثابت 
شود که این ایده درست عمل می کند و یا در نهایت محکوم به شکست است.

رئیسی: کارگروه مشترکی بین وزارت فرهنگ و فعالان عرصه هنر، برای بررسی مشکلات هنرمندان تشکیل شود
رئیس جمهور با اشاره به ضرورت حمایت از هنرمندان به ویژه 
پیشکسوتان، گفت: هنرمندان با انبوه مشکلات مغفول مانده ای 
مواجه هستند که برای غلبه بر آنها لازم است کارگروه مشترکی 
بین وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و فعالان عرصه هنر تشکیل 

شود.
به گزارش تسنیم، آیت الله سیدابراهیم رئیسی عصر روز پنجشنبه در نشست 
صمیمی با جمعی از هنرمندان کشورمان، آثار غنی هنری در سراسر کشور را 
نشانگر تمدن بزرگ ایرانی- اســلامی دانست و اظهار داشت: این آثار هنری 
تمدن ســاز، جلوه هایی از خلاقیت، نوآوری و اندیشه مردان و زنانی است که در 
طول تاریخ در این سرزمین زیسته اند و امروز وظیفه داریم آنها را به بهترین شکل 
به نسل های آینده معرفی کنیم.رئیسی گفت: هنر می تواند بهترین و پیچیده ترین 
مفاهیم عالی را به نسل ها و عصرها منتقل کند و با هنر می توان در بسیاری از 
موضوعات به فهم مشترک رسید.رئیس جمهور با گرامیداشت یاد بزرگان عرصه 
هنر از جمله شهید آوینی و سایر کسانی که دغدغه ارتقای هنر در این سرزمین را 
داشته اند، به موضوع عدالت در عرصه هنر اشاره کرد و اظهار داشت: عدالت بعد 
از توحید گسترده ترین مفهومی است که تمام شئون زندگی انسان را دربرمی گیرد 
و جلوه عمومی عدالت آن است که هر چیز در جای خود قرار بگیرد.آقای رئیسی 
حمایت عادلانه در حوزه هنر را حائز اهمیت دانست و اظهار داشت: تخصیص 
اعتبارات، ظرفیت ها و امکانات به بخش هنر باید متناسب با اهمیت این عرصه 

باشد.رئیسی ضرورت توجه به امورات پیشکسوتان عرصه هنر را مورد تاکید قرار 
داد و گفت: پیشکسوتان چراغ راه هستند و همواره باید مورد حمایت قرار بگیرند، 
در عین حال لازم است به جوانان هم میدان داده شود تا در کنار پیشکسوتان روند 

رشد و بالندگی را سپری کنند.
آیت الله رئیسی با استقبال از پیشنهاد یکی از هنرمندان سینما در خصوص احداث 
سالن های چندمنظوره فرهنگی در کنار مجتمع های مسکونی در دست احداث 
گفت: فضاهای فرهنگی متناسب با توسعه فضاهای مسکونی باید در دستور 
کار باشــد و دولت از چنین ایده هایی حمایت می کند.رئیس جمهور با قدردانی 
از فعالیت های فرهنگستان هنر از مسئولین این فرهنگستان خواست دغدغه ها 
و مشکلات هنرمندان را مورد واکاوی قرار داده و پیشنهادات راهگشایی در این 
زمینه ارائه دهند تا دولت آن را در مراکز تصمیم سازی مورد توجه قرار دهد.رئیسی 
در ادامه به پیشنهاد یکی از هنرمندان در خصوص ثبت جهانی خط نستعلیق 
اشاره کرد و ضمن استقبال از این پیشنهاد، به مسئولان مرتبط دستور داد این 
موضوع را با جدیت پیگیری کنند.آیت الله رئیسی دوران هشت سال دفاع مقدس 
و انقلاب اسلامی را دارای ظرفیت های عظیم هنری دانست و گفت: بی تردید 
هنوز در حوزه هنر آنچنان که شایسته این حرکت های عظیم است، حق مطلب 
ادا نشــده و لازم است ابعاد مختلف این جریانات با زبان هنرمندانه تبیین و به 

جامعه عرضه شود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود به رهنمودهای مقام معظم 

رهبری در حوزه جهاد تبیین اشاره کرد و گفت: امروز در عرصه جهاد تبیین همه به 
ویژه هنرمندان وظیفه بزرگی بر عهده دارند و می توان با جلوه های هنری، ایثار و 
رشادت های عظیم فرزندان این ملت را هنرمندانه برای نسل های آینده به تصویر 
کشید تا بدانند که برای عظمت این کشور چه ایثارگری ها و جانفشانی هایی انجام 
شده است.رئیسی در ادامه پیشنهاد مطرح شده در خصوص توجه به اصل ۴۴ و 
تقویت بخش خصوصی در بخش هنر را مورد اشاره قرار داد و با تاکید بر اهتمام 
دولــت بر این موضوع گفت: اعتقاد عمیق داریم که اقتصاد هنر باید به بخش 
خصوصی واگذار شود. دولت در این عرصه نقش هدایت، نظارت و حمایت را بر 

عهده دارد تا این موضوع به نتیجه مطلوب برسد.
آیت الله رئیســی با تاکید بر اینکه کاهش تولید در عرصه صدا و تصویر حتما 
باعث نگرانی است، گفت: تولیدات در بخش صدا و تصویر باید از لحاظ کمیت 
و کیفیت گسترده باشد چرا که این تولیدات مخاطبان زیادی حتی در کشورهای 
منطقه دارد.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در این دیدار با تاکید بر اهتمام دولت 
مردمی برای گره گشایی از حوزه فرهنگ و هنر و رفع مشکلات هنرمندان اظهار 
داشت: پس از روی کار آمدن دولت مردمی، شورای عالی سینما مجدداً برگزار 
شد. شورای هنر ذیل شورای عالی انقلاب فرهنگی فعال شده است و در بودجه 
گشایش های خوبی برای تقویت و حمایت از حوزه فرهنگ و هنر ایجاد شده 
است. اسماعیلی افزود: با دستور رئیس جمهور ستاد هماهنگی فرهنگی- اجتماعی 
که در ۴۳ سال گذشته سابقه نداشته است، فعال و مقرر شده آیین نامه های آن 

تدوین و در جلسه دولت مورد بررسی و تصمیم گیری قرار بگیرد و مصمم هستیم 
عقب ماندگی های دهه های گذشته در عرصه فرهنگ و هنر کشور را با همکاری 

هنرمندان جبران کنیم.
در این نشســت حمید نوربخش مدیرعامل خانه موســیقی ایران، منوچهر 
شاهسواری مدیرعامل خانه سینما، جواد شمقدری تهیه کننده و کارگردان، دکتر 
فرهت عضو فرهنگستان هنر و رئیس بخش موسیقی آن، دژاکام کارگردان و 
پیشکسوت سینما، مسعود ده نمکی کارگردان و تهیه کننده، سید ضیاء هاشمی 
تهیه کننده، مرتضی شعبانی مستندساز، جواد بختیاری از حوزه هنرهای تجسمی 
و انسیه شاه حسینی کارکردان سینما در سخنان صمیمی با گلایه از بی توجهی 
های گذشته به عرصه سینما و هنر، دغدغه ها، مشکلات و پیشنهادات خود را در 

حوزه رفع مشکلات هنر و هنرمندان مطرح کردند.
حمایت از موسیقی سنتی و موسیقی نواحی، توجه به حقوق مؤلف، برنامه ریزی 
برای تقویت احســاس تعلق خاطر به پدیده های ملی و دینی، ترسیم نقشه راه 
در حوزه فرهنگ و هنر، استفاده از ظرفیت هنرمندان پیشکسوت، توجه به آثار 
آهنگسازان ایرانی و حفظ و نگهداری آن، حمایت از تئاتر و هنرمندان این حوزه، 
توزیع عادلانه منابع بین همه فعالان فرهنگ و هنر، احداث سالن های نمایش 
در کنار مجتمع های مسکونی، فرهنگسازی در خصوص سرگرمی، توجه به بیمه 
و مسکن هنرمندان و تلاش برای ثبت جهانی خط نستعلیق از جمله مهم ترین 

محورهای مطرح شده توسط هنرمندان و فعالان این عرصه بود.

معاملات حقیقی ها در شرایطی در هفته 
جاری نســبت هفته قبل افت داشت که 
خروپی پول حقیقی ها از بازار سهام نیز 

شدت گرفت.
به گــزارش اقتصادنیوز ، در هفته چهارم فروردین 
امسال بازدهی شاخص ها متفاوت بود، به طوریکه 
شاخص کل )بورس( با بازدهی منفی ۰,۶۵ درصدی 
روبه رو بود اما شــاخص کل هــم وزن )در بورس( 
۱,۴۸ درصد بازدهی مثبت و شاخص کل )فرابورس( 

با بازدهی مثبت ۰,۷۵ درصدی روبه رو شــد. برای هفته سوم کاری بازدهی ها 
برخلاف دو هفته نخست کاری که مثبت بود، متفاوت ارزیابی میشود.

افت ارزش معاملات خُرد در بورس و فرابورس
بر مبنای این بررسی، فشار سمت شاخص سازها در سمت عرضه در هفته جاری 
بسیار بیشتر از فشار کوچکترها در سمت عرضه بود. بزرگ ترهای بازار در روز سه 
شنبه بیشتر فروشنده بودند تا تقاضا و در این روز همچنین شاهد خروجی بیش از یک 
هزار میلیارد تومان پول حقیقیها بودیم که خود عامل دیگر افت شاخص بود. البته در 
روز سه شنبه رونمایی از نامه رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار به وزیر صمت در 
خصوص اعمال عوارض صادراتی روی محصول های معدنی که با شوک به بازار 

سرمایه همراه بود، بازار شاهد چنین ریزشی بود.در 
این هفته ای که سپری شد متوسط ارزش معاملات 
خُرد ۵,۵۸ همت برآورد شد که نسبت به مدت مشابه 
هفته گذشته )۶,۷۲ همت( با افت ۱۷ درصد روبه رو 
شد. حقیقی ها البته در هفته سوم کاری به مثابه هفته 
دوم کاری با شدت بیشتری شاهد خروج پول بود. به 
طوریکه حقیقی ها در مجموع در هفته گذشته نزدیک 
۱,۵ همت خروجی در برابر ۲۱۸ میلیارد تومان ورودی 
پول در بازار سهام داشتند. آنان همچنین ۱۷۱ میلیارد 
تومان خروجی در برابر ۳۰۲ میلیارد تومان ورودی پول در صندوق های با درآمد ثابت 
داشتند. این در حالی بود که در هفته دوم فروردین، حقیقی ها نزدیک ۶۴۸ میلیارد 
تومان در بازار سهام و ۷۷۷ میلیارد تومان در صندوق های با درآمد ثابت خروجی 
پول داشتند.خروجی پول حقیقی ها از بازار سهام در هفته سپری شده که اوج آن به 
معاملات روز سه شنبه بر میگردد، همزمان با عقب گرد شدید شاخص ها )با تاکید 
شاخص کل بورس( بود.همچنین متوسط سرانه خرید حقیقی ها در هفته سپری 
شده ۳۰ میلیون تومان و متوسط سرانه فروش حقیقی ها ۲۹,۵ میلیون تومان بود که 
نسبت به هفته گذشته نشان میدهد از توان خرید حقیقی ها کاسته شده و به توان 

فروش حقیقی ها افزوده شده است.

نماینده مردم بنــاب در مجلس، گفت: 
باید ببینیم که دولت گزینه دیگری برای 
جایگزینــی وزرا دارد؟ من انگیزه ای در 
دولت نمی بینیم که این اتفاق از ســوی 
دولت رقم بخورد، اگر قرار اســت این 
موضوع از جایی آغاز شود این مجلس 
اســت که ترمیم در دولت را آغاز خواهد 

کرد.
محمد باقری بناب نماینده مردم بناب در مجلس 

شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا، درخصوص مطرح شدن موارد متعددی از 
استیضاح ها در مجلس، گفت: به نظر من با گذشت ۶-۷ ماه از آغاز دولت برای 
ترمیم کابینه زود است، اما اگر این موارد سوال و استیضاح به منظور یک تذکر 
برای دولت و وزرا باشد تا فعال شوند؛ یعنی مجلس بیاید به تعدادی از وزرا که 
مورد نظر نمایندگان است، تذکر بدهد و در این فاصله زمانی بین اعلام استیضاح 
تا انجام آن وجود دارد این شاید باعث شود که این ها خودشان را پیدا کرده و 

مسیر عملکردشان را اصلاح کنند، این اتفاق خوبی است.
وی ادامه داد: اما اگر انگیزه غیر از این باشد یک مقدار زود است، ضمن اینکه 
مجلس که نمی خواهد با دولت وارد تنش و اختلاف شود، اگر تذکر و نگرانی هم 

مطرح می شود، به علت روندی که اکنون در کارها 
وجود دارد است، ملاک برای مجلس کارآمدی 
است. باقری همچنین عنوان کرد: این صحبت ها 
همواره در مجالــس و دولت های مختلف بوده 
است، اگر دولت می خواهد این موارد را به عنوان 
تذکر در نظر بگیرد برای دولت مفید به فایده است 
که خودش را هرچه ســریع تر جمع و جور کند و 
اشتباهات موجود را اصلاح کنند تا بتوانند با مجلس 

برای حل مشکلات مردم همکاری داشته باشند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در پاسخ به سوالی مبنی درباره احتمال 
ترمیم کابینه چه در حد وزرا و چه در ســطح استانداران از سوی دولت، ابراز 
داشت: ببینید برخی از استانداران ۱۰۰ درصد ضعیف هستند و در بعضی موارد 
مشکلاتی هم ایجاد شده است اما باید ببینیم که دولت گزینه دیگری برای 
جایگزینی این وزرا دارد؟ من انگیزه ای در دولت نمی بینیم که این اتفاق از سوی 
دولت رقم بخورد، اگر قرار است این موضوع از جایی آغاز شود این مجلس است 
که ترمیم در دولت را آغاز خواهد کرد.وی گفت: به نظرم این موارد هنوز نشانه 
عزم جدی برای استیضاح نیست بلکه تذکرات جدی برای دولت است تا ایرادات 

و اشکالات موجود در کار خود را اصلاح کند.

شدت گیری خروج پول از بورس تهران
تحلیل بازار سهام در هفته چهارم فروردین 1401

دولت خودش را هرچه سریع تر جمع و جور کند
نماینده مردم بناب در مجلس

معاون وزیر علوم در دولت اصلاحات گفت: احتمال 
دارد که شاهد طرح صیانت دیگری باشیم چرا که 
فضای مجازی برای مسئولان مهم است و ممکن 
است تصمیم در این مورد به شورای عالی فضای 

مجازی منتقل شود.
غلامرضا ظریفیان معاون وزیر علوم در دولت اصلاحات در 
گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که با توجه به تصمیم 
جدید مجلس درباره طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای 
مجازی که از دستور کمیسیون ویژه خارج و به صحن بازگشت 
و اینکه پیش بینی شما درباره آینده طرح چه خواهد بود، گفت: 
اینکه در ادامه چه اتفاقی خواهــد افتاد را نمی دانم اما دنیای 
مجازی مسئله ای است که تقریبا می شود گفت که هم عرض 
و همانند مســئله معیشت در جامعه ما بوده و حتی در جامعه 
جهانی هم اهمیت پیدا کرده است. اگر نگوییم هر لحظه اما 
افراد نسبت عمیق و روزانه ای با این عالم پیدا کرده اند. بنابراین 

این موضوع غیر از نقشی که این فضا در توسعه اقتصادی جامعه 
و معیشت مردم ما ایفا می کند، با مشکلات جدی رو به رو است. 
وی تصریح کرد: فضای مجازی تقریبا از کودک ســه ساله 
تا افراد ســالخورده ۹۰ ساله را حســاس و درگیر کرده است. 
وقتی چنین پدیده ای به این شــکل وارد زندگی بشر از جمله 
جامعه ایرانی شده، نمی توان با یک کمیسیون و یک تصمیم 
عاجلانه رو به رو شــد. با موضوعی که خود دولت هم به این 
طرح اشــکالات جدی وارد کرده اســت، دیدیم که طیفی از 
افکار عمومی نسبت به این طرح حساسیت نشان دادند. اگر 
تصمیم نادرستی گرفته شود نفعی نخواهد داشت. چرا که تجربه 
نشان می دهد، با حذف فناوری های نوین، نیازهای جامعه و 
واکنش هایی که منجر به تصمیم غلط می شود، جامعه مسیرها 
و راه هایی را طی خواهد کرد تا بتواند از آن محدودیت ها عبور 

کند. 
این فعالی سیاسی اصلاح طلب افزود: به جای تصمیم های 

غلط، ساده لوحانه و نگاه های بسته اگر این عرصه آسیب هایی 
دارد، آن را آمــوزش داده و مردم را در جریان قرار دهند. کما 
اینکه برای تصمیم گیری در این عرصه مردم را بسیار عمیق تر و 
ذی فهم تر از خود بدانند. بنابراین بسته به مضاری که هر پدیده 
و هر تکنولوژی می تواند داشته باشد، باید برای سنین مختلف 
هم قوانین تبیین شــود. اگر این مسیر به قانون ناقص منجر 
شــود، واکنش منفی را ایجاد خواهد کرد و کسانی که در این 

موضوع نیت خیر دارند، شــاهد قاعده لج مردم نسبت به این 
پدیده خواهند بود و در قاعده لج جامعه دیگر به آن توصیه ها 
توجه نخواهند کرد و مواجه شدن با این موضوع را پیچیده و 

سخت تر خواهد کرد. 
ظریفیان تاکید کرد: همین که این طرح از آن دایره بسته خارج 
و به کل مجلس واگذار شد، حکایت از این دارد، کسانی که در 
این زمینه درک درستی دارند، متوجه شدند که باید این موضوع 
را پخته تر مورد بررسی قرار دهند و در عین حال متوجه شدند 
که افکار عمومی به شــدت نسبت به این طرح حساس بوده 
و اگر تصمیم درستی گرفته نشود، واکنش عمیق تری نسبت 
به آن خواهند داشــت. باید این مسئله را بر بستر کارشناسی 
جدی گذاشته و از کارشناسان غیردولتی، نهادهای مدنی که 
دلسوز هستند، افکار عمومی، کارشناسان رسانه استفاده کرده 
و با رضایت کاربران و رعایت قواعدی که جنبه ملی دارند این 
کار را جلو ببرند. وگرنه این کار یا به نتیجه نخواهد رسید و اگر 

به نادرستی قاعده ای تصویب شود، کارآمدی و نتایج مثبتی در 
پی نخواهد داشت. 

ظریفیان در پاســخ به این سوال که آیا شاهد طرح صیانت 
دیگری در مجلس خواهیم بود یا خیر گفت: این احتمال وجود 
دارد که شاهد طرح صیانت دیگری باشیم. زیرا این مسئله برای 
مسئولان مهم بوده و ممکن است آن را به شورای عالی فضای 
مجازی واگذار کنند. به نظر می رسد که عده ای مصمم هستند 
تا این طرح را دنبال کنند اما تجربه ای که در فرآیند این طرح 
به دست آمد و به اینجا رسید، نشان می دهد که این کار باید 
با عمق بیشتر، درک بیشتر و رد و بدل کردن ایده ها با جامعه 
صورت بگیرد. فضای مجازی با لحظات جامعه ما در ارتباط 
است و حتی رجوع به آن و استفاده کردن از آن ۲۴ ساعته شده 
است. به این شکل نیست به راحتی بشود درباره آن تصمیم 
گرفت بلکه باید از اجماع عمومی و اقناع اجتماعی برخوردار 

باشد تا بتواند به طرح خوب و کارآمد تبدیل شود.

احتمال دارد شاهد طرح صیانت دیگری باشیم
ظریفیان: به جای تصمیم های غلط و نگاه های بسته، به مردم آموزش بدهیم


